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Til stede 

Anne Binderkrantz (AB), Carsten Jensen (CJ), Rasmus Brun Pedersen (RBP), Lars Thorup 
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Afbud 

Johanne Valbjørn Gydesen 

 

Endvidere deltog 

Ida Ravn Eriksen (referent), Susanne Vang, Anette Bech-Larsen (punkt 2), Andreas Musta-

kas (AM), Vibeke Lehmann Nielsen (VLN), Anja Lunderskov Jakobsen 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Dispensationer og godkendelser 

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 3. Meddelelser 

AB orienterede om nedenstående punkter: 

 

3.1. VIP/DVIP-ratio 

På baggrund af det årlige statusmøde fastlagde studienævnet i efteråret 2018 nye grænse-

værdier for VIP/DVIP-ratio på bachelor- og kandidatuddannelserne. Fakultetsledelsen 

har dog siden besluttet at indføre fælles grænseværdier på hele Aarhus BSS. Instituttet af-

venter konsekvenserne af de nye grænseværdier, når Forvaltningsret flyttes til kandidat-

uddannelsen fra efteråret 2021.  

 

3.2. Educational IT 

I arbejdet med educational IT er der lavet et oplæg fra metodegruppen, der vil se på at im-

plementere flere målrettede, brugbare IT-værktøjer i undervisningen. Der vil blandt andet 

blive søgt midler til ansættelse af flere instruktorer til bemanding af metodevagter og til 

udarbejdelse af en databank. Eventuelle idéer til projektet kan fremsendes til de ansvar-

lige Troels Bøgild og Lasse Laustsen. 

 

3.3. Opfølgning på optag på bacheloruddannelserne 

Udsættes til punkt 9 - Opfølgning på handleplan fra årlig status 2018. 

 

3.4. Workshop om studiestrategier på 1. semester 

Der har i efteråret 2018 været afviklet workshops om studiestrategier målrettet de stude-

rende på 1. semester. Workshoppen var indlagt i skemaet på Pol-intro og var tænkt som et 

alternativ til de stress-workshops, der forsøgsvist blev afholdt i foråret 2018. Ca. halvde-

len af de studerende deltog på efterårets workshops, der blev afholdt af Studenterrådgiv-

ningen. Studienævnet drøftede placeringen af sådanne workshops på 1. semester, hvor de 

nye studerende har mange aktiviteter. 

 

3.5. Indlæg i Kandestøberen 

I februar-udgaven af Kandestøberen beskrives problemer med eksamen i Makroøkonomi, 

hvor der i nogle eksamenslokaler har været usikkerhed om muligheden for at aflevere 

håndskrevne bilag. Instituttet har ikke fået henvendelser fra studerende om dette, men 

der er taget kontakt til eksamenstilsynet for en afklaring af situationen med henblik på at 

skabe bedre forhold til kommende eksamener. 
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3.6. Facebooksagen 

Uddrag af to eksamensopgaver er uhensigtsmæssigt blevet delt på Facebook, og instituttet 

har indskærpet over for underviserne, at dette ikke må gentage sig. Der er efterfølgende 

sendt en besked til alle studerende om sagen via Blackboard, og de berørte studerende har 

fået nye bedømmere på deres eksamensopgaver. AB vil derudover deltage, når der gives 

feedback på eksamen. 

 

 

Ad 4. Godkendelse af referat fra møde 10/18 

Referatet fra møde 10/18, afholdt den 10. december 2018, blev godkendt uden kommen-

tarer. 

 

 

Ad 5. Ændring af studieordninger på bacheloruddannelserne ift. eksamens-

tidspunkter 

Som bilag til punktet havde studienævnsmedlemmerne fået fremsendt uddrag fra bache-

lorstudieordningerne, der angiver et fast eksamenstidspunkt for prøverne i Politologisk 

introduktionskursus og Politisk sociologi.  

 

AB indstillede, at disse faste eksamenstidspunkter fjernes fra studieordningen. Formålet 

er ikke at ændre på den nuværende eksamensplan, men blot at sikre en større fleksibilitet, 

såfremt der bliver behov for dette fremover. 

 

Ændringen blev godkendt af studienævnet.  

 

 

Ad 6. Ændring af studieordninger: Kandidatuddannelserne i statskundskab 

og samfundsfag 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået fremsendt studieordningen for kandidatud-

dannelsen i statskundskab med forslag til ændringer.  

 

Indledningsvist oplyste AB, at enkelte ændringer allerede er godkendt af studienævnet, 

herunder regler for praktikophold samt det nye aktivitetskrav. Disse er også tilføjet doku-

mentet. 

 

De foreslåede ændringer blev herefter gennemgået af AB: 

- Adgangskrav: Under adgangskrav er tilføjet to nye uddannelser, bacheloruddan-

nelsen med hovedfag i samfundsfag samt tilvalg i psykologi eller erhvervsøko-

nomi fra Aarhus Universitet samt bacheloruddannelsen i politik og økonomi med 

politologisk specialisering fra Aarhus Universitet. Der arbejdes yderligere på, at 

de studerende fra politik og økonomi med politologisk specialisering kan få rets-

krav til kandidatuddannelsen i statskundskab. 
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- Politologisk metode: Politologisk metode er tilføjet som emne under kernefag og 

politologiske seminarer. 

 

- Eksamensformer: Angivelse af eksamensform og hjælpemidler er blevet præcise-

ret, og det vil blive tilføjet at eksaminationstiden er inkl. votering og feedback. 

Omfangsbestemmelsen angiver nu kun maks. antal ord og angivelsen af antal si-

der slettes, da dette ikke er relevant. Omfangsregler gælder også for synopser. 

 

- Typer af seminarer: En række gamle seminarformer slettes, da de ikke anvendes 

længere, f.eks. politologisk caseanalyse (30 ECTS). 

 

- Engelsk linje: Der har været problemer med plagieringssager på den engelske 

linje, hvorfor der i det obligatoriske fag skal tilføjes en passus om videnskabelig 

praksis. 

 

- Stave- og formuleringsevne: Information om skriftlig formidling slettes, da dette 

også er anført under punktet ’Om prøver’. 

 

- Timeantal: Pt. undervises i 15 uger med 3/6 timer pr. uge. Da det er vanskeligt at 

få plads til 15 ugers undervisning i løbet af et semester, med problemer ved plan-

lægning af eksamen til følge, foreslås det at skære en uge, således at studerende 

får 14 uger med 3/6 timers undervisning. Dette vil ikke ændre i omgang af pen-

sum eller indhold i fagene. 

 

Studienævnet drøftede konsekvenserne af at nedsætte timetallet, herunder også 

hvorledes antallet af timer gøres op. De studerende ønskede mulighed for at 

drøfte denne ændring med Statsrådet, før der træffes en endelig beslutning. 

 

AB foreslog, at der i studieordningen skal skrives 42-45/84-90 timer pr. seminar, 

hvilket vil give større fleksibilitet i planlægningen. 

 

Beslutningen om timeantallet udsættes til næste studienævnsmøde den 21. februar. De 

øvrige ændringer til studieordningen, der også vil blive indskrevet på samfundsfag, blev 

godkendt af studienævnet. 

 

AB fremlagde efterfølgende et nyt forslag, der vil reducere kravet om hjemmeopgaver fra 

to til én i løbet af kandidatuddannelsen i statskundskab. De nuværende regler begrænser 

de studerendes muligheder for sammensætning af uddannelsen, samt medvirker til at de 

studerende spekulerer i eksamensformer ved ordinær- og reeksamen.  

 

Forslaget betyder, at et udvekslingsophold ikke automatisk vil tælle som en hjemmeop-

gave, og der skal i stedet søges særskilt dispensation med dokumentation for den skrift-

lige opgave, før studerende kan få godkendt dette. 
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Studienævnet godkendte det nye forslag, der vil blive skrevet ind i studieordningen for 

kandidatuddannelsen i statskundskab.  

 

 

Ad 7. Suppleringsfag til dimittender med manglende rammeudvidelse 

Som opfølgning på sagen om manglende rammeudvidelsen for dimittender, der har af-

sluttet deres tilvalg eller hovedfag i samfundsfag før 2010, oplyste AB, at den berørte 

gruppe er reduceret fra 80 til 4. Disse fire dimittender skal tage 15 ECTS på samfundsfag, 

og instituttet ønsker at kunne tilbyde et fleksibelt forløb, der er tilpasset dimittendernes 

arbejdsliv. 

 

Instituttet ønsker at kunne tilbyde følgende to muligheder: 

1. Dimittenderne kan vælge et almindeligt kandidatseminar, der opgraderes til et 

politologisk opgaveseminar med 15 ECTS. Dimittenderne fritages for aktivitets-

kravet, og de skal skrive en hjemmeopgave på maksimalt 8.000 ord. 

 

2. Dimittenderne kan vælge et individuelt politologisk seminar, hvor de selv finder 

emne og litteratur. Seminaret opgraderes til 15 ECTS, og de skal aflevere en op-

gave på maksimalt 8.000 ord. 

  

Studienævnet godkendte de to modeller for supplering uden ydereligere kommentarer. 

 

 

Ad 8. Fordeling af kandidatseminarer 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt en beskrivelse af proceduren for 

fordeling af kandidatseminarer indeholdende et forlag til en ny, forenklet procedure. 

 

AB opsummerende forslaget, der omfatter, at der ikke længere skal tages udgangspunkt i 

anciennitet ved fordeling af pladser. I stedet skal de studerende angive op til tre 1. priori-

teter, svarende til antal ønskede fag på et semester. Hvis der er flere studerende end plad-

ser på et hold, vil der blive trukket lod om pladserne. De studerende skal yderligere kun 

prioritere 10 fag, og det er forventningen, at flere studerende vil få deres ønsker opfyldt 

samt at processen vil blive mere gennemskuelig for alle involverede. 

 

For så vidt angår ventelisten til fag, foreslås det at skære ned på antallet at prioriteringer 

fra 10 til 5. Yderligere vil der først blive åbnet for ventelisten, når skemaerne er offentlig-

gjort, således at de studerende selv har ansvar for at sikre, at de ikke får overlap mellem 

fag. 

 

Der blev fra studienævnets side udtrykt tilfredshed med at gå bort fra anciennitet i forde-

lingen, og forslaget blev vedtaget. Den nye proces for fordeling af kandidatseminarer vil 

blive iværksat i forbindelse med tilmelding til fag i efterårssemesteret 2019. 
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Ad 9. Opfølgning på handleplan fra årlig status 2018 

Der blev i juni 2018 afholdt det årlige statusmøde med prodekanen for uddannelse, hvor 

mødedeltagerne gennemgik en række kvalitetsindikatorer på bachelor- og kandidatud-

dannelserne. I forlængelse af mødet blev der udarbejdet en handlingsplan med konkrete 

indsatser, og AB gennemgik status på de enkelte punkter. Handleplanen var fremsendt 

som bilag til punktet. 

 

- Studienævnet skal i foråret 2019 arbejde videre med kvalitetssikring af samfunds-

fagsuddannelsen, herunder drøfte mulighederne for et fælles bacheloroptag på 

statskundskab og samfundsfag samt udarbejde et idékatalog for flere gymnasie-

rettede læringsaktiviteter på samfundsfag. 

 

- AB gennemgik på sidste studienævnsmøde en analyse af optaget på bachelorud-

dannelserne med fokus på gymnasiale fagniveauer, frafald og karakterer på stu-

diet. Der er på baggrund af analysen ikke grundlag for at ændre på de adgangsgi-

vende fagniveauer. 

 

- Prodekanen skal se på processen for optag af internationale studerende. 

 

- Prodekanen skal yderligere undersøge muligheden for at udskille de enkelte stu-

dier i undervisningsevalueringen. Det kan ikke pt. lade sig gøre, og der er i stedet 

blevet indført spørgsmål om studieretning i skemaerne. 

 

- Studienævnet har lavet forslag til en ændret grænseværdi for VIP/DVIP, der dog 

afløses af en ny fælles BSS-indikator jf. informationen under meddelelsespunktet. 

 

- Instituttet skal have fokus på forskningsdækningen, og der er tilføjet flere VIP-

timer på bacheloruddannelserne. Der vil yderligere blive flere VIP-timer, når der 

indføres valgfag på 5. semester fra efteråret 2020. 

 

- Instituttet har oprettet et nyt praktikstøttende seminar, der afvikles for første 

gang i forårssemesteret 2019. 

 

- Prodekanen skal arbejde på en forventningsafstemning med aftagere vedr. de stu-

derendes tidsforbrug i forbindelse med praktik og studiejobs.  

 

Næste årlige statusmøde med prodekanen afholdes den 26. juni 2019. 

 

 

Ad 10. Eventuelt 

10.1. Bilag til studienævnsmøder 

AM efterspurgte klar kommunikation om de til studienævnsmøderne fremsendte bilag, 

således at det klart fremgår, hvad medlemmerne skal forholde sig til og forberede sig på 
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inden møderne. AB tilkendegav, at der fremadrettet vil blive givet bedre vejledning ved 

større bilag. 

 

10.2. Evaluering af specialeforløb 

RBP oplyste, at der, i forbindelse med vinterens aflevering af specialer i tredje forsøg, er 

udsendt evalueringsskemaer efter karaktergivningen. Dette er uhensigtsmæssigt, da der 

skal evalueres på specialeforløbet og ikke karaktergivningen, og det vil blive taget op med 

CUL. AB supplerede, at der er visse tekniske udfordringer i forbindelse med evaluering af 

andet og tredje forsøg, som instituttet vil følge op på. 

 

10.3. Status på revidering af eksamensformer 

CJ oplyste afslutningsvist, at der fortsat arbejdes på forslag til revidering af eksamensfor-

mer på bacheloruddannelserne. Grundet udskiftning i studienævnet, skal der udpeges nye 

studenterrepræsentanter til arbejdsgruppen.  

 

 

 

Mødet sluttede kl. 17.45 

 

 

Anne Binderkrantz 

Studieleder 

   /Ida Ravn Eriksen 

   Studienævnssupporter 


